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Zakládací listina Opatovického kláštera je uložena v Horno-
rakouském zemském archivu svobodného města Lince v Ra-
kousku, a to ve fondu Panského archivu pod signaturou číslo 
1. Záměrem obce bylo získat pro obec faksimili (přesnou kopii) 
zakládací listiny. Požádali jsme archiv v Rakousku o zaslání 
skenu listiny v dostatečném rozlišení, a to již v listopadu roku 
2021. Pracovník archivu Peter Zauner nám dodání skenu při-
slíbil, ale bohužel tak neučinil. Celou záležitost jsme předali 
Davidu Frankovi z pražského Ateliéru Frank, u kterého obec 
zhotovení faksimile objednala. Bohužel ani do Prahy archiv v 
Linci sken listiny nezaslal. Na začátku července tohoto roku, 
pod tlakem blížících se oslav 950 let trvání obce, jsem se roz-
hodl a společně s Ivou Richterovou (správce depozitáře) jsme 
se k návštěvě rakouského archivu telefonicky ohlásili.

Cestu do Rakouska jsme vykonali 11. července společně s 
panem starostou Pavlem Kohoutem a s Davidem Frankem. 
Na místě jsme listinu psanou latinsky prohlédli, David Frank 
si zhotovil nákresy a listinu si důkladně prohlédl. Nakonec 
jsme dostali v dostatečném rozlišení i onen požadovaný sken. 
 Vlastislav Kracík 

Jak jsme získali sken zakládací 
listiny Opatovického kláštera

Slovo starosty
Okurková sezóna skončila, všichni jsme zrekreovaní, více či méně odpočinutí a natěšení na další práci. Letošní září 
bude o to barevnější, neboť nás kromě již tradičního jarmarku čekají také oslavy 950 let vzniku obce. Moc o době, kdy  
Král Vratislav II. listinou stvrdil založení benediktinského kláštera v našem regionu, nevíme. Doba, kdy se počítalo každé 
zrnko pšenice a hrachu, slípka i cihla, je pro nás vzdálená. Jak časem, tak hlavně způsobem života. Přesto, nebo právě 
proto jsem hrdý na to, že jsem se narodil, žiju a mám tu čest i pracovat pro obec, která má tak dlouhou historii. A to jsem 
se ještě zcela náhodou dočetl, že nedávno zesnulá královna Velké Británie Alžběta II. byla ve 33. generaci potomkem 
výše zmíněného krále Vratislava II. No není to krásné zjištění?  Ing. Pavel Václav Kohout

Foto: zleva David Frank, Peter Zauner, Iva Richterová, Vlastislav Kracík, 
Pavel Kohout

Bližší informace k výročí 950 let od založení obce 
průběžně na webových stránkách obce, na FB 
Obecního úřadu a ve vysílání obecního rozhlasu.

Foto: David Frank při práci Foto: David Frank při práci 



Pozor na mýty a polopravdy, 
aneb jak předcházet majetkové 
kriminalitě (nejen) v letním období

Vážení občané, protože k majetkové kriminalitě občas 
dochází i v naší obci, chceme vás touto cestou infor-
movat nejen o mnohdy hluboce zakořeněných mýtech, 
ale také o reálných možnostech prevence majetkové 
trestné činnosti.
Mezi obecně velmi rozšířené mýty patří:
• ke krádeži vloupáním do rekreačních objektů, rodin-
ných domů a bytů nedochází během dne, kdo by si to 
ve dne troufl…
• majetková kriminalita je problémem jen větších měst 
a nikoliv obcí, na vesnici se téměř všichni dobře známe 
a není tady taková anonymita…
• věci z mého oploceného pozemku nikdo neukradne, 
přece si jen tak někdo nedovolí mi tam bez mého svo-
lení vejít či vlézt…
• starší jízdní kola není třeba zamykat, stejně by je ni-
kdo neukradl…
Jak tedy postupovat správně?
• Nenechávejte na svém pozemku bez dozoru volně 
položené a nezajištěné, zejména cennější předměty 
(jízdní kola, sportovní vybavení, gril, elektrické nářadí, 
sekačky, pily), jenž jsou vidět z ulice.
• Nenechávejte bez dozoru otevřená vrata na svůj po-
zemek, do dílny, skladu či garáže.
• Pamatujte na kvalitní technické zajištění dveří a oken 
do všech prostor, kde se nacházejí cenné věci dle zá-
sady čím dražší věci – tím kvalitnější zabezpečení.
• Neváhejte konzultovat otázky ohledně zajištění bez-
pečnosti majetku a osob s odborníky na zabezpečovací 
techniku. V každé specializované firmě či prodejně vám 
profesionálové ochotně poradí a doporučí vhodný pro-
středek odpovídající bezpečnostní úrovně. Investice do 
bezpečnosti vaší a vašeho majetku se vyplácí. 
• Nevpouštějte na svůj pozemek, do domu nebo bytu 
cizí osoby, které jste si předem nepozvali nebo neob-
jednali (nabídky služeb a řemesel, optání se na cestu 
apod.). Byť se k vám budou tyto osoby chovat slušně, 
nemůžete vědět, zda si předem netipují  vhodné cíle. 
Komunikujte s neznámými osobami raději přes vaši 
branku, plot či z okna. Nesdělujte jim žádné informace 
o vašich majetkových poměrech či o tom, kdy odchází-
te či odjíždíte, nebo o počtu osob přítomných ve vaší 
domácnosti. 
• Pokud odjíždíte z domu či bytu, nenechávejte pootev-
řená větrací okna v přízemí.
• Před odjezdem na dovolenou či pracovní cestu dobře 
zajistěte svůj dům nebo byt proti vykradení. O průběžný 
dohled nad vaší nemovitostí můžete požádat své pří-
buzné nebo sousedy a příště jim tuto službu oplatit.
• Nezapomínejte, že principy zabezpečení majetku platí 
také u vašich rekreačních objektů. V případě nepřítom-
nosti strážníků obecní policie a pokud jste v situa-
ci, kdy dochází k ohrožení zdraví, života či majetku, 
neprodleně volejte Policii ČR na telefonické tísňové 
lince 158, která je vám k dispozici 24 hodin denně. 
� Hezké�a�pokud�možno�i�klidné�letní� 

� a�podzimní�dny�Vám�přeje�obecní�policie.

OKÉNKO 
POLICIE
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Nové svozové vozidlo – 
krok k samostatnosti  
v likvidaci odpadů?

Od konce července je při svážení tříděného odpadu v naší obci k vi-
dění zcela nové svozové vozidlo v bílé barvě. Jedná se o svozové vo-
zidlo Renault D18 320 BOM s nástavbou Semat 16 cbm a automa-
tickým vyklápěčem Zoeller ZLS 2322, které obec zakoupila za částku  
6 098 400 Kč od Komunální techniky, s.r.o. z Brandýsa nad Labem.

Vozidlo obci výrazně pomůže při svážení komunálního odpadu, a to jak 
vytříděného, tak i skládkového „černého“ odpadu. Vozidlo je pro tyto úče-
ly plně vybaveno. Jeho nástavba pojme 14 m3, lisovací mechanismus s 
funkčním poměrem stlačení 1:6 si poradí s jakkoliv „načechraným“ od-
padem, jímací vana na tekuté frakce má objem 2,1 m3. Svozové vozidlo 
má vyklápěč pro odpadové nádoby o objemu 60 – 1100 litrů. Na tento 
vyklápěč bude možno v budoucnu nainstalovat dynamický vážní nebo 
evidenční systém.

Nové vozidlo jsme získali díky přispění z fondů Evropské unie, kon-
krétně z Operačního programu Životní prostředí 2021 – 2027 Minister-
stva životního prostředí, kde jsme obdrželi dotaci ve výši 50 %, což činí  
3 049 200 Kč. Cílem projektu, díky kterému jsme o dotaci mohli požádat, 
je vybudování systému pro separaci a sběr odpadu na území Pardubic-
kého kraje.

I když pořízení nového auta zcela nevyřeší situaci s odpady v Opatovi-
cích nad Labem, je to první krůček k možné budoucí samostatnosti, co se 
odvozu odpadů týče.  VeP

Pořízení nového kuka-vozu započala revoluce v třídění odpadů v Opato-
vicích nad Labem. Systém, který chce obec postupně nastolit, se jmenuje 
„door to door“ a zdá se v současné době být tou nejlepší cestou, jak snížit 
objem nevyužívaných, a tedy nutně skládkovaných směsných odpadů.

Princip spočívá v tom, že občané mají nádoby na třídění u svého domu. 
Třídění odpadu tak začíná přímo v domácnostech. Tento způsob sběru je 
možné řešit formou pytlů, což naše obec používá již roky, nebo barevných 
popelnic. Tříděný i směsný odpad je evidován formou čárových, příp. QR 
kódů. Prostřednictvím přečtení tohoto kódu přes mobilní telefon dojde k při-
hlášení k účtu. Toto opatření má až neuvěřitelné výsledky. Množství směs-
ného odpadu v černých popelnicích by mělo klesnout o desítky procent. 
Zároveň se navyšuje množství vytříděných surovin. Výhodou je, že díky sys-
tému je možné vést evidenci pro jednotlivé domácnosti, a mít tak přehled o 
jednotlivých tocích odpadů. Dají se tak např. snadno určit případné slevy na 
poplatku pro jednotlivé domácnosti.

Odpady – seriál: Revoluce?      Co se v roce 2024 změní ve svozu odpadů?



Odpady – seriál: Revoluce?      Co se v roce 2024 změní ve svozu odpadů?
Tento systém nelze zavést ze dne na den. Jednak jsou u toho po-

čáteční náklady, ale především nemá naše obec zatím k dispozici 
všechna potřebná zařízení, která jsou pro systém door to door nezbyt-
ná. Pro začátek budou od roku 2024 odstraněny modré pytle. Bytové 
domy kontejnery na papír již mají, rodinné domy budou místo modrých 
pytlů dostávat modré popelnice. Práce se sběrovým papírem tak bude 
razantně zkrácena o vykládku pytlů v halách sběrného dvora a jejich 
otevírání, dotřídění, lisování a opětovné naložení papírových balíků. 
Tím se proces zkrátí na pouhý odvoz rovnou do Naposu, který sběrný 
papír vykupuje. Zkrácení času se sběrným papírem bude pro občany 
znamenat návrat čtrnáctidenních svozů, které se budou uskutečňovat 
v jeden den pro Pohřebačku i Opatovice. Kontejnery na papír by moh-
ly být dále opatřeny zařízením, které na dálku hlásí naplnění nádoby a 
tato informace se přenese do svozového vozidla, takže posádka bude 
vědět kam zajet a u které nádoby zastavit, aby byl svoz rentabilní. 

Odtáhnout či neodtáhnout? Nešlo jinak!
Při posuzování, zda nařídit či nenařídit odtah se strážníci obec-

ních či městských policií musejí řídit především dvěma paragrafy 
ze zákona č. 361/2000 Sb., o provozu na pozemních komunika-
cích, a to § 27, ve kterém je vyjmenováno, kde nesmí řidič zastavit 
a stát a dále § 45, ve kterém jsou popsány překážky provozu na 
pozemních komunikacích.

V odstavci 5 je dáno oprávnění: „o odstranění vozidla, které ne-
oprávněně stojí na vyhrazeném parkovišti, ROZHODNE policista 
nebo strážník obecní policie; vozidlo se odstraní na náklad jeho 
provozovatele!“

V § 45 odst. 4 to je psáno jasně: „Je-li překážkou provozu na po-
zemní komunikaci vozidlo, ROZHODUJE o jeho odstranění polici-
sta nebo strážník obecní policie. Vozidlo se odstraní na náklad 
jeho provozovatele.“ 

Konečně se dostáváme k tomu, proč vlastně tento článek vzni-
kl. Naše obec totiž uzavřela smlouvu se společností ISP Hradec 
Králové. Tato společnost provozuje mimo jiné i odtahovou služ-
bu na území Hradce Králové. Díky této smlouvě dostali strážníci 
Obecní policie Opatovice nad Labem účinný nástroj, díky kterému 
mohou nařídit odtah špatně stojícího vozidla. Vzhledem ke stá-
vajícímu počtu dvou strážníků není možné zajistit tuto službu ze 
strany Obecní policie po dobu 24 hodin, sedm dní v týdnu. Stále 
ale platí, že mimo pracovní dobu strážníků se můžete s jakýmkoli 
problémem, včetně parkování, obracet na bezplatnou linku 158. 
Policie ČR je ze zákona povinná přijmout jakékoli Vaše oznámení 
a prověřit jej. Jaký způsob a opatření zvolí, je ale na ní. 

Můžeme Vás ujistit, že pokud Obecní policie bude nucená na-
řídit odtah, bude to až ta poslední možnost, jak danou situaci 
vyřešit. Společně si přejme, aby se mezi námi vyskytovali slušní 
a ohleduplní řidiči, a aby represe ze strany policie bylo třeba jen 

v nezbytných případech. Netušili jsme, že ještě před zveřejněním 
tohoto článku budeme muset podobnou situaci řešit. Před odta-
hem činíme všechny možné kroky, které by nás dovedli k osobě, 
která vozidlo na daném místě ponechala v rozporu se zákonem.  
V tomto případě šlo o vozidlo, které vlastní právnická osoba bez 
internetových stránek a telefonického kontaktu. Vzhledem k tomu, 
že v lokalitě probíhalo čištění komunikace a sekání trávy a rezident 
projevil svoji snahu na jím pronajatém místě od obce stát, byl na-
řízen odtah. Nechceme, aby si někdo myslel, že odtažení vozidla 
byla první možnost a neučinili jsme předtím žádné kroky. V tomto 
případě to ale nešlo jinak. 

Jak je patrné, nejedná se pro většinu lidí o zanedbatelné částky, 
které bude muset řidič z kapsy vytáhnout, aby mu bylo vozidlo 
vráceno. Navíc je třeba k tomu všemu ještě přičíst, že odtažené 
vozidlo bude složeno na letišti v Hradci Králové, kde bude také 
střeženo. Tam se každý musí dostat na své vlastní náklady. Na-
víc do těchto cen není započítaná pokuta za porušení konkrétního 
ustanovení příslušného zákona, který řidič svým jednáním porušil. 

Na závěr ještě jednou apelujeme na všechny řidiče: Buďte ohle-
duplní ke všem ostatním účastníkům provozu na pozemních ko-
munikacích a raději se dvakrát přesvědčte, že stojíte v souladu 
s pravidly provozu na pozemních komunikacích. Toto se vyplácí 
nejen v naší obci, ale všude tam, kde to bezpečně neznáte.

Podrobnosti, včetně ceníku, naleznete na web. stránkách obce 
pod odkazem: https://www.opatovicenadlabem.cz/odtah-vozidel 
 Vaše obecní policie

Protože se při vysypávání popelnic do sběrného auta pořizuje obra-
zový záznam, bude snadné zjistit, kdo hází do papíru i jiný nevhodný 
odpad. Stejně tak by se mohly v blízké budoucnosti opatřovat veškeré 
sběrné nádoby u bytových domů elektronickým zámkem, který půjde 
otevřít pouze přes aplikaci v telefonu. Vysypat odpadky pak nebude 
moci občan obce, který za svoz odpadů nezaplatil, natož někdo cizí, 
který se cestou zbavuje svého odpadu. 

„Jako každá revoluce, i tahle může chvílemi skřípat a mít své kon-
zervativní odpůrce, ale věřím, že vykračujeme správnou cestou, která 
povede ke snížení množství odpadků ukládaných na skládku a na-
opak zvýší objem recyklovaného odpadu. Na cestu k door to door 
také můžeme získat dotaci z Operačního programu Životní prostředí, 
takže náklady obec zatíží minimálně. Každopádně nás čeká dlouhá 
cesta, kdy je potřeba vše důkladně zvážit a propočítat,“ doplňuje sta-
rosta obce. VeP
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Školní a Jozífovou ulicí pomaleji, ale po novém
V polovině školních prázdnin 

byla zkolaudována Školní uli-
ce. Rozsáhlá rekonstrukce za-
hrnovala nové povrchy komu-
nikace, vybudování chodníků, 
parkovacích stání, rekonstrukci 
veřejného osvětlení, včetně 
položení optických kabelů. 
Projíždějící řidiči narazí na dva 
nepřehlédnutelné prvky, které 
na staré komunikaci nebyly. 
Oba mají za cíl zpomalit prů-
jezd Školní ulicí, a tím zvýšit 
bezpečnost. Jedním z nich je 
vyvýšení křižovatky a druhým 
zpomalovací retardér. V obci je 
povolená rychlost 30 km/h, a k 
té se při jakékoliv rekonstrukci 
vozovky váže povinnost a naří-
zení policie instalovat zpomalo-
vací prvky. Podobně tomu je i v 
ulici Jozífova, jejíž rekonstruk-
ce bude dokončena do konce 
letních prázdnin.

Také v ulici Janáčkova se sta-
vělo. Zde byla na pořadu dne 
parkovací stání. Obě stavby 
prováděla fa. Kovo Kameník 
s.r.o. a stavělo se z prostředků 
obce bez dotací. Výdaje na re-
konstrukci Janáčkovy ulice byly 
2 253 515 Kč, na Školní pak  

3 596 825 Kč.
Na podzim se chystají sta-

vební úpravy ulice Smetano-
va, kde dojde ke kompletní 
rekonstrukci stejně jako v ulici 
Školní. Bohužel naplánovaná 
silnice bude zasahovat do pro-
storu některých stávajících, ale 
neoficiálních parkovacích míst.  
V těchto místech muselo být 
tedy upraveno dopravní zna-
čení, aby auta nepřekážela v 
průjezdním profilu.

Při stavebních pracích v ulici 
Jozífova se objevil zádrhel, na 
který se může narazit i při dal-
ších rekonstrukcích komunika-
cí, a to je, že majitelé rodinných 
domů nevědí, kde jsou jejich 
vodovodní přípojky. Často jsou 
zarostlé ve vegetaci nebo za-
sypané zeminou. Pokud je při 
havárii nutno zastavit vodu, je 
nezbytné, aby majitel nemovi-
tosti o umístění přípojky věděl 
a hlavně, aby byla snadno pří-
stupná a nemusela se kvůli lo-
kální havárii uzavírat voda pro 
polovinu obce. 

Dále bylo zapotřebí v Jozífo-
vě ulici vykácet větší i menší 
stromy a keře, což někteří oby-

vatelé kritizují. Bohužel nešlo 
jinak a kácení bylo nezbytné. 
V dobách minulých, konkrétně 
časně porevolučních se osa-
zovala zelení celá obec, což se 
tehdy jevilo jako dobrý nápad a 
ekologický přínos. Stromky se 
ale sázely živelně na jakákoliv 
místa a především podél cest 
a komunikací se vysazovaly 
nad inženýrskými sítěmi. Jak 
stromy sílily a rozrůstal se jejich 
kořenový systém, v mnoha pří-
padech způsobovaly havarijní 
stavy například vodovodního a 
kanalizačního řadu. Při součas-
ných rekonstrukcích je potřeba 
těmto hrozícím haváriím přede-

jít, a nevhodně zasazené stro-
my jsou proto pokáceny. Kromě 
toho jejich rozložité koruny čas-
to zasahují hluboko nad vozov-
ku a brání tak průjezdu vyšších 
automobilů. Část zeleně prostě 
jen brání ve výhledu do křižova-
tek nebo roste v místech, kde 
je silnice rozšiřovaná, budován 
chodník nebo vzniknou parko-
vací stání. Likvidovanou zeleň 
bude obec nahrazovat, ale jen 
v přiměřeném rozsahu.

Ani na cesty v Pohřebačce 
se nezapomíná. Rekonstrukci 
čeká jedna z komunikací, míst-
ně nazvaná cesta „K větrnému 
mlýnu“.

Na rozsáhlé rekonstrukci, kte-
rá má za cíl rozšířit prostory 
školní jídelny, začaly stavební 
práce 1. července 2023. Do 
konce listopadu bude hotový 
skelet nové jídelny a vše co je 
třeba z vnějších úprav. Násled-
ně se práce na jídelně zastaví 
a bude se na nich pokračovat 
v dubnu 2024, kdy přijdou na 
řadu vnitřní prostory a vybave-
ní. Předpokládaná cena stavby 
bude cca 25 milionů korun.

Všichni máme ještě v živé pa-
měti jednu z největších a nejdůle-
žitějších staveb v obci, a tou byla 
výstavba školního propojovacího 
pavilonu C1. Stavba probíhala 
při běžném provozu školy v roce 
2018 – 2019. Bylo to náročné pro 
stavitele, pro školní personál i 
děti, ale vše se úspěšně zvládlo. 
Nyní čeká všechny výše jmenova-
né repete. Pavilon C1 totiž nepro-
pojil všechny samostatné pavilony 
opatovické školy. To se stane až 

Školní jídelna se bude stavět na etapy, výstavba        dalšího propojovacího pavilonu C2 startuje
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Obě dětská hřiště nová, barevnější a veselejší
Rekonstrukcí se dočkala i 

obě dětská hřiště, v areálu bý-
valých kasáren a v Pohřebač-
ce. Občané po této rekonstruk-
ci volali již delší dobu, i projekt 
byl připraven, ale nejprve se 
musel vysoutěžit zhotovitel, 
kterým je firma Bonita Group 
Service s.r.o. Když už byly 
vybrány herní prvky, rozhod-
lo se vedení obce na základě 
požadavků veřejnosti o jejich 
rozšíření. Dnes už není mož-
né jen tak přikoupit houpačku 
či kolotoč a postavit ji na jaký-
koliv terén. Certifikáty herních 
prvků musí splňovat přísluš-
né normy a k herním prvkům 
jsou předepsány bezpečnostní 
zóny, které jsou nějakým způ-
sobem vymezeny. K těmto prv-
kům to byly konkrétně gumové 
„koberce“ na doskok. Jejich 
zhotovení a dodání celou re-

Na dětská hřiště al-
kohol nepatří, a to ani 
když poživatel vhodí 
způsobně plechov-
ky od piva do útrob 
sběrného medvěda. 
Vyhlášení právního 
předpisu s účinností 
od 12.9.2023 o Záka-
zu konzumace alko-
holických nápojů na 
vymezených veřej-
ných prostranstvích 
naleznete na úřední 
desce obce pod znač-
kou OÚOnl/3209/23/1.

konstrukci výrazně zpozdilo. 
Ale od poloviny srpna už hřiště 
v kasárnách dětem slouží. Ná-
sledně se doplní ještě o pro-
vozní řády. 

Co je ale třeba zdůraznit – 
vedení obce bude přísně stí-

po vybudování pavilonu C2. 
Celkové náklady na realizaci 
projektu se budou pohybovat 
téměř kolem 57 milionů korun. 
V srpnu 2023 začaly přípravné 
práce pilotáží budoucího pa-
vilonu. Největší stavební ruch 
bude opět probíhat během 
školního roku, ale všichni věří-
me, že se vše zvládne tak jako 
při výstavbě C1. Dokončení je 
plánováno na srpen 2024. 

 VeP

Školní jídelna se bude stavět na etapy, výstavba        dalšího propojovacího pavilonu C2 startuje

hat jakékoliv vandalství a ni-
čení herních prvků i prostoru 
hřišť. Dětské hřiště v bývalých 
kasárnách je pod nepřetržitým 
dohledem kamer, to v Pohře-
bačce bude v dohledné době 
kamerami sledováno také. 

Alkohol na dětská hřiště nepatří  
aneb opilý medvěd

Celkové náklady obce na rea-
lizaci projektu, který zahrnoval 
rekonstrukci obou hřišť, byly  
1 482 344 Kč.

Staré prvky z obou hřišť bu-
dou opraveny a rozmístěny 
různě po obci.    VeP

   5



Přání všeho nejlepšího těm, kteří mají svátek v srpnu a září
Opatovice nad Labem jsou domovem 23 srpnových Romanů, kteří jsou na žebříčku popularity na 22. příčce. Mužské křestní jméno Ro-

man má svůj původ v latině. Jméno se překládá z obecného latinského označení „romanus” s významem „římský” nebo přímo „Říman”. 
Muž, který si všechno, čeho dosáhne, musí tvrdě vybojovat. Rozhodně nemůže spoléhat na šťastné náhody. Ve vztazích touží po abso-
lutní dokonalosti a ve většině případů vyžaduje od své partnerky naprostou oddanost. Někdy se u něj také projevují majetnické sklony. 

Alena, z poloviny srpna, je na žebříčku popularity ještě výše – na 8. příčce, v naší obci jich máme 19. Jméno má však značně nejasný 
původ. Někteří vědci jméno spojují s mužským protějškem Alan s významovým překladem jako „svornost“ či „soulad“. Další teorie však 
jméno spojují se jménem Magdaléna (mang-alena). Význam jména by se pak dal překládat jako „věž“. Jméno Alena však bývá spojováno 
také se jménem Helena. Každopádně to bývá živočišná a materialisticky založená bytost, která miluje adrenalin. Touží po samostatnosti, 
takže svoji původní rodinu poměrně brzy opouští. 

Jméno Michal, který má svátek v září, je původu hebrejského. Michael byl jedním z biblických apoštolů. Překládáme jako „podobný 
Bohu“. Podle statistik počet jeho uživatelů průběžně stoupá a nyní je na 13. příčce jmenné statistiky. V naší obci je 37 chlapců a mužů 
tohoto jména. Jeho život bude vždy plný změn, za všech okolností zůstává zodpovědnou osobností, která si udržuje potřebný nadhled. 
Ve vztazích se mu daří v případě, kdy protistrana pochopí, že má co do činění s těžkým introvertem.

Zářijová Adéla stojí na 63. příčce žebříčku popularity. Za posledních 10 let se obliba tohoto jména více než zdvojnásobila. V Opatovi-
cích nad Labem jich máme 23. Křestní jméno Adéla je původu starogermánského. Jedná se o počeštěnou a zkrácenou formu německé-
ho jména Adelheid. Významový výklad tohoto jména je vznešená bytost, člověk s vybranými způsoby a ušlechtilou postavou. Adéla se 
dá překládat jako „vznešená“, „ušlechtilá“ či „spanilá“, velmi energická bytost, která je plná emocí a citů. Protože je nesmírně inteligentní 
a učenlivá, nečiní jí nejmenší potíže uspět v jakékoli profesi. Nejlépe se uplatní v herectví nebo v právnických oborech. S přibývajícím 
věkem se její nezkrotný temperament výrazně zmírní.  VeP 

Rekonstrukce historické márnice úspěšně dokončena
Rekonstrukce malé historické památky, jako je márnice na hřbitově, byla v plánu již delší dobu. V mezidobí, kdy byla vydána projek-

tová dokumentace a než byla zahájena samotná rekonstrukce, došlo k zjištění výrazných technických anomálií této hřbitovní stavby. 
Muselo být tedy přistoupeno ke změně zadání a k souhlasu památkářů. Samozřejmě tím došlo k navýšení ceny rekonstrukce. Památkáři 
požadovali větší a tedy i dražší úpravy, ale nakonec došlo k oboustranné dohodě a byl dohodnut přiměřený rozsah rekonstrukce, a to i 
vzhledem k tomu, že márnice již svému původnímu účelu sloužit nebude a stane se pouze hezkým stavením, které bude sloužit k uložení 
technických prostředků pro údržbu hřbitova.

Stavbu prováděla firma EKO Broumovsko, s.r.o. a je plně hrazena z prostředků obce. Rekonstrukce márnice byla úspěšně dokončena 
v průběhu srpna 2023.  Text: VeP, Foto: J. Půlpán

Znovuotevření restaurace Opat ve Společenském domě
Po delší odmlce je od 11. srpna 2023 znovu otevře-

ná restaurace ve Společenském domě v Opatovicích 
nad Labem, tentokrát pod názvem Hostinec Opat. 

Každý začátek je těžký, takže rozjezd bude umír-
něný, ale rozhodně máme hned zkraje co nabídnout.

Od pondělí do pátku bude mezi 11. a 14. hodinou 
podáváno polední menu, které bude sestávat z polév-
ky a tří hotových jídel v ceně cca 130 Kč. Jídlo připra-
víme také s sebou, časem zkusíme i rozvoz. 

Po pauze od 14 – 17 h rádi uvítáme hosty na večerní 
posezení. K pivu, vínu i lihovinám si budete moci ob-
jednat něco k zakousnutí ze studené i teplé kuchyně.

Čepujeme Pilsner Urquell, Radegast, Birell a Kofolu.
V pátek a v sobotu večer, tedy od 18. hodiny budou pořádány grilovačky, vždy s nějakým zajímavým tematickým zaměřením a roz-

ličnými kuchyněmi.
Pro zájemce uspořádáme oslavy a zajistíme catering.
Aktuality a týdenní menu naleznete vždy na FB stránkách: Hostinec Opat nebo pomocí QR kódu.
 Na setkání se těší Michal a Renata Ryp.

OPAT
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Zlaté medaile putovaly i do Opatovic nad Labem
Ve dnech 22. až 25. června 2023 se konalo Mis-

trovství Evropy v mažoretkovém sportu ve Slovin-
ském Mariboru. Hradecký A -TEAM se na tento 
šampionát nominoval s 10 soutěžními skladbami 
a Mistrovství Evropy se účastnil již po dvacáté.

V této taneční skupině soutěží i některé opa-
tovické rodačky. Za kadetky (děvčata do 11 let) 
žákyně ZŠ Opatovice n/L Eliška Nová a Gabriela 
Šimrová. Za seniorky (děvčata 15 – 22 let) Adéla 
Červinková a Aneta Lašáková.

Čtvrtečního tradičního slavnostního zahájení se 
účastnilo 4 000 nejúspěšnějších mažoretek Evropy. Sobotní dopoledne již tradičně patří soutěžní disciplíně DEFILÉ. Pro laiky lze sou-
těžní disciplínu popsat jako taneční průvod, kdy zhruba 18 – 25 členný tým společně protančí trasu ve tvaru podkovy o délce 75 metrů 
v časovém limitu do 3 minut. 

22 členný tým českých kadetek si vytančil zlatou medaili a titul Mistryně Evropy se skladbou Domorodci. Kadetky tento titul obhajovaly 
z loňského evropského šampionátu v Zadaru. A titul Mistryně Evropy získal i nejstarší a nejzkušenější tým seniorek se skladbou Rock.

V sobotu odpoledne se soutěžilo v malých formacích v kategorii seniorek. Byla to překrásná podívaná na velice náročné sestavy, co se 
týká práce s náčiním, tak i akrobatických prvků. S velikou radostí jsme slavili titul 1. vícemistryně Evropy v 6 členné miniformaci seniorek 
v zastoupení opatovické rodačky Anety Lašákové.

V neděli byl závěrečný nejnáročnější den. Naše nejmladší kadetky získaly vítězný titul Mistryně Evropy 2023 s romantickým příběhem 
Pocahontas a jejího indiánského kmene. Seniorky s dramatickým příběhem Drákula získaly v nejnáročnější kategorii titul 2. vícemistryně 
Evropy 2023.

Soutěžící si svými výkony zajistili účast na Mistrovství světa, které se koná ve dnech 28. 9. – 1. 10. 2023 v Chorvatském Zadaru, kde 
budeme doufat v další možný medailový úspěch na světové soutěži. Je na místě ocenit ojedinělý úspěch zisku zlatých medailí mladých 
sportovkyň i jejich zájem o mažoretkový sport a reprezentaci naší obce i školy. Poděkování patří též rodičům za podporu a trenérům za 
vedení. F.S.

Poděkování Andělům strážným za záchranu života
V sobotu 12. srpna vyrazila manželka na svůj pravidelný ranní nordic walking mezi 

Pohřebačkou a Čeperkou, zatímco jsem pobýval ve  Zlíně. Další slunečné ráno 
však bylo vystřídáno totálním šokem, když Policie ČR synům oznamovala, že asis-
tovali při oživování jejich maminky spolu s členy jednotky sboru dobrovolných hasi-
čů z Opatovic n. L. a Zdravotnickou záchrannou službou z Hradce Králové.

Po sérii vyšetření ve FN v Hradci, kdy byla manželka udržována v umělém spán-
ku, jsme se dozvěděli, že krevní sraženina jí ucpala srdeční cévu a dostala infarkt. 
Zároveň jsme byli vyrozumění, že i díky včasné a odborně poskytnuté první pomoci 
na místě se jí podaří zachránit. Na základě malého detektivního pátrání se poda-
řilo zjistit, že při jejím oživování zasahovala jednotka místních dobrovolných hasi-
čů, kteří ji poskytli kromě kyslíkové terapie i elektrický výboj pomocí defibrilátoru a 
střídali se v nepřímé masáži srdce. Jelikož všechny vozy Zdravotnické záchranné 
služby z Pardubic byly t. č. na jiných výjezdech, zasahovala na místě záchranka z 
Hradce, která ji definitivně přivedla k životu pomocí dalšího výboje.

Tyto řádky a především to největší poděkování však patří Andělu strážnému panu Jiřímu NÉMOVI z Opatovic, který objevil manželku 
bez známek života na běžecké a pejskařské trase mezi oběma obcemi a okamžitě začal s jejím oživováním a přivoláním pomoci skrze 
integrovaný záchranný systém. Zároveň jsem pyšný, že se v naší obci podařilo vybudovat jednotku složenou z opatovických hasičů a 
strážníků, kteří jsou schopni i v takovýchto případech poskytnout adekvátní a rychlou profesionální pomoc při ohrožení života. Podě-
kování patří i vedení obce a všem těm, kteří se zasloužili o její vybudování a následný provoz. Bez jejich pomoci by dva kluci a jeden 
táta byli už na to sami. 

Na úplný závěr musím říci, že tento příběh je jako pohádka s dobrým koncem, neboť manželka je již doma a zaplať Pánbůh, nebude 
mít trvalých následků. Po rekonvalescenci se již těší  na společné setkání se svými zachránci. Ještě jednou, všem moc děkujeme.

 Martin, Ondřej a Matyáš Palovi

   7



Pohřebačský jarmark vstupuje do další dekády
Není to tak 

dávno, co se 
konal první 
ročník Pohře-
bačského jar-
marku a než bys-
te řekli „jarmark“, 
máme už deset roč-
níků úspěšně za se-
bou. Setkali jsme se 
tu s přáteli a užili si společné 
chvíle. Řemeslné stánky na-
bídly velkou škálu netradičních 
výrobků i ochutnávku specialit. 
Lidé se shlukovali kolem pódií, 
kde si z kulturního programu 
vybral snad každý.

A co nás čeká letos? Širo-
ká nabídka řemeslných stán-
ků, prezentace středních škol, 
atrakce pro děti, jídlo, pití, zába-
va. Letošním patronem jarmar-
ku bude známý divadelní a fil-
mový herec Miroslav Táborský, 
který se svou ženou Kateřinou 
v rámci loutkového divadla Ani-
ma Candida vtáhne do pohádky 
nejmenší návštěvníky. Přijede 
kníže Václav s družinou. Svůj 
prostor tradičně dostanou i děti 
z mateřské a základní školy  
v Opatovicích nad Labem. Na-
vštíví nás hudební skupina Ba-
sic Music ze Základní umělecké 
školy Střezina z Hradce Králo-

vé, ke které jsme se dostali 
zvláštním způsobem. Účinkují 
v ní totiž dva opatovičtí, Martin 
Vašata a Eliška Mačí, kteří na 
našem jarmarku vystupovali už 
jako žáci základní školy. Díky 
nim jsme dostali kontakty na 
další zajímavé účinkující. Jed-
ním z nich je STO Jazz Orche-
stra. U nás vystoupí s hercem 
královéhradeckého Klicperova 
divadla Janem Vápeníkem, kte-
rého mnozí znají například ze 
seriálů Slunečná nebo ZOO. 
Na své diváky se těší také he-
rec a zpěvák Milan Peroutka a 

hudební skupina Perutě. Kdo 
má rád zábavu, country, folk a 
trampskou hudbu, může si užít 
legendární Lokálku. Program 
završí mejdan s hudební sku-
pinou Olympic Revival Band, 
která je pro každého, kdo si 
rád poslechne klasické rockové 
hity legendární kapely Olympic. 
Jejich energická vystoupení  
a charismatický projev dodá jis-
tě závěru jarmarku jedinečnou 
atmosféru.

Uvítali jsme, že Pohřebačský 
jarmark podpořila obec Opa-
tovice nad Labem, která si 

v tomto roce připomíná 950 let 
od založení. Stali jsme se tak 
součástí oslav tohoto jubilea. 
Abychom i my mohli slavit co 
nejvíce let od svého založení, 
potřebujeme vás, naše skvělé 
návštěvníky. Přijďte a vezměte 
s sebou své příbuzné, kamará-
dy a známé z blízkého i dale-
kého okolí. Těšíme se s vámi 
všemi na viděnou ve čtvrtek  
28. září 2023 v Pohřebačce na 
11. Pohřebačském jarmarku.

 Radek Šejvl
� člen�výkonného�výboru�
� Život�na�vesnici�z.�s.

POZVÁNKA NA OSLAVY 950 LET OPATOVICE NAD LABEM
Oslavy první zmínky o obci Opatovice nad Labem budou zahájeny v sobotu 16. září 2023 setkáním pozvaných hostů do sálu 
Společenského domu. Mezi hosty budou přítomni hejtmani Královehradeckého i Pardubického kraje, primátoři Pardubic a 
Hradce Králové, ředitelé muzeí obou krajských měst, biskup Královéhradecké diecéze, představitelé spolků a zastupitelé 
naší obce i další významní hosté.

Širokou veřejnost zveme od 16:30 hod. do zasedací místnosti budovy Neplachova 
206, kde bude zahájena výstava 950 let obce Opatovice nad Labem. 
Zde bude v úvodu představena kniha Benediktinský klášter v Opatovicích nad La-
bem – 250 let archeologického bádání v Opatovicích nad Labem a nová publikace  
Ing. Vlastislava Kracíka Opatovice nad Labem 950 let.

V zahajovací den bude výstava přístupna do 20 hod.
Dále bude otevřena od neděle 17. 9. do čtvrtka 21. 9. 2023. 
Dopoledne budou od 9 – 11 hod. vyhrazena žákům základní školy. 
Pro veřejnost bude výstava otevřená od 16 – 18 hod.

Zájemci si dále mohou během soboty 16. 9. 2023 mezi 9 – 12 h 
prohlédnout významné objekty Opatovic nad Labem:
► Mateřskou školu ► Základní školu ► Hasičskou zbrojnici ► Kynologický areál
► Areál TJ Sokol v Pohřebačce ► Areál AFK Opatovice nad Labem
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Oslavy 80 let od založení oddílu národní házené v Pohřebačce!
V sobotu 24. června oslavili opatovičtí házenkáři 

se svými příznivci již 80leté výročí založení oddílu 
národní házené v naší obci. Celá akce byla sou-
částí oslav 950 let trvání naší obce. 
V dopoledních hodinách sehráli přátelská utkání 

ti nejmladší, žactvo a poté i junioři. Odpoledne se 
předvedla  početnému  obecenstvu  družstva  „sta-
rých gard“  žen a mužů. Soupeřem  jim byly  týmy 
z  Hlinska  a  Nového  Města  nad  Metují.  Všichni 
sportovci  i  diváci  si  přátelská  utkání  maximálně 
užili, skvěle vyšlo i příjemné počasí. Během celé-
ho dne byla pro návštěvníky připravena výstava TJ 
Sokol, mapující 80 let házené v naší obci. Kromě 
mnoha zajímavých fotografií mohli všichni nahléd-
nout do unikátních oddílových kronik. V programu 
následovalo  slavnostní  shromáždění  všech  zú-
častněných. Byli oceněni zasloužilí členové oddílu, 
jedno z nejvyšších vyznamenání České unie spor-
tu získal Ing. Jaroslav Procházka. 
Svaz národní házené udělil  čestné  tituly dalším 

členům  našeho  oddílu.  Program  celého  dne  byl 
večer  zakončen  taneční  zábavou  se  skvělou  ka-
pelou  Minimax.  Velké  poděkování  za  pomoc  při 
organizaci slavnostního dne patří mnoha členům i 
příznivcům TJ Sokol.    Radek Kubelka

Druhé letošní vítání občánků 
proběhlo v neděli 18. 6. 2023

Tentokrát Opatovice nad Labem přivítaly „jen“ 5 dětí: Tiu, Terezu, 
Štěpána Filipa, Marianu a Jana, kteří patří mezi 10 dětí, které se  
v naší obci narodily od ledna 2023.

Opaťák, rytmem tepající akce na pláži nejnavštěvovanějšího písníku

Jedna z mnoha akcí, které se konaly u příležitosti 950 let založení naší obce, se konala po tři dny, a to 6.- 8. července 2023. Návštěvníci 
ocenili dobré jídlo, pivo z řemeslných pivovarů, šermíře, atrakce pro děti a především rozličná hudební vystoupení.

V letních měsících byla zahájena výstavba nové lávky před Opato-
vický kanál, a to na konci ulice Na Hrázi.

Výstavba nové a bezpečnější  
lávky přes Opatovický kanál
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SVOZOVÝ KALENDÁŘ SBĚRU KOMUNÁLNÍHO A TŘÍDĚNÉHO ODPADU

Chovatelé letos opět v dešti
Český svaz chovatelů organizace Pohřebačka uspořádal v sobo-

tu 5. srpna 2023 tradiční již 44. výstavu drobných zvířat. Letošní 
rok se stal jubilejním – soutěž mezi spolky Neděliště, Lhota pod 
Libčany, Dolany a Pohřebačka se koná již po 30. Zastoupení zvířat 
bylo i z dalších organizací a od jednotlivců, kteří do Pohřebačky 
rádi zavítají i z důvodu pěkného prostředí a rozmanitého zastoupe-
ní plemen vystavených zvířat. Organizátoři se na letošní přehlídku 
pečlivě připravovali, na výstavu soustředili 150 králíků, téměř 100 
ks holubů a 35 voliér drůbeže, plus drobný doprovodný program. 
Celá akce byla též zaměřena k 950. výročí založení obce Opato-
vice nad Labem. 

Jako pravidelně akci zkazilo víkendové deštivé počasí, takže 
návštěvníci s deštníky viděli zvířata zakrytá. Celkovým vítězem 
soutěže se stala organizace Neděliště se 145 body, následovala 
Pohřebačka se 143,5 body, třetí místo obsadily Dolany a čtvrté 
Lhota p. Libčany. Nejúspěšnějšími vystavovateli vítězných kolekcí 
zvířat se stali Josef Šolc – králíci (Neděliště), Miroslav Filip – drů-
bež (Holice) a František Svatoň – holubi (Pohřebačka).                                              

Pořadatelé děkují všem sponzorům, návštěvníkům a milovníkům 
zvířat za návštěvu i v nepříznivém počasí, které snad příští rok 
bude už slunečné.  Text i foto: František Svatoň

ZÁŘÍ ZNÁMKA

18. 9. PO BIOODPAD - POHŘEBAČKA

19. 9. ÚT BIOODPAD - OPATOVICE

20. 9. ST PLASTY - POHŘEBAČKA

21. 9. ČT PLASTY - OPATOVICE

21. 9. ČT POPELNICE SVOZ - POHŘEBAČKA MODRÁ ŽLUTÁ

22. 9. PÁ POPELNICE SVOZ - OPATOVICE MODRÁ ŽLUTÁ

ŘÍJEN

2. 10. PO BIOODPAD - POHŘEBAČKA

3. 10. ÚT BIOODPAD - OPATOVICE

4. 10. ST PAPÍR + NÁP. KARTONY - POHŘEBAČKA

5. 10. ČT PAPÍR + NÁP. KARTONY - OPATOVICE

5. 10. ČT POPELNICE SVOZ - POHŘEBAČKA ŽLUTÁ

6. 10. PÁ POPELNICE SVOZ - OPATOVICE ŽLUTÁ

7. 10. SO NEBEZPEČNÝ ODPAD SBĚRNÝ DVŮR

16. 10. PO BIOODPAD - POHŘEBAČKA

17. 10. ÚT BIOODPAD - OPATOVICE

18. 10. ST PLAST - POHŘEBAČKA

19. 10. ČT PLAST - OPATOVICE

ŘÍJEN ZNÁMKA

19. 10. ČT POPELNICE SVOZ - POHŘEBAČKA MODRÁ ŽLUTÁ

20. 10. PÁ POPELNICE SVOZ - OPATOVICE MODRÁ ŽLUTÁ

30. 10. PO BIOODPAD - POHŘEBAČKA

31. 10. ÚT BIOODPAD - OPATOVICE

LISTOPAD

1. 11. ST PAPÍR + NÁP. KARTONY - POHŘEBAČKA

2. 11. ČT PAPÍR + NÁP. KARTONY - OPATOVICE

2. 11. ČT POPELNICE SVOZ - POHŘEBAČKA ŽLUTÁ

3. 11. PÁ POPELNICE SVOZ - OPATOVICE ŽLUTÁ

13. 11. PO BIOODPAD - POHŘEBAČKA

14. 11. ÚT BIOODPAD - OPATOVICE

15. 11. ST PLAST - POHŘEBAČKA

16. 11. ČT PLAST - OPATOVICE

16. 11. ČT POPELNICE SVOZ - POHŘEBAČKA MODRÁ ŽLUTÁ

17. 11. PÁ POPELNICE SVOZ - OPATOVICE MODRÁ ŽLUTÁ

27. 11. PO BIOODPAD - POHŘEBAČKA

28. 11. ÚT BIOODPAD - OPATOVICE

29. 11. ST PAPÍR + NÁP. KARTONY - POHŘEBAČKA

Regenerační studio otevřeno
K prvnímu červenci le-

tošního roku bylo v budově 
bývalé sauny otevřeno re-
generační studio LA VIE. 
Provozovatelka studia zve 
všechny zájemce a zájem-
kyně, aby si přišli dopřát ma-
sáž nebo wellness pleti. Ho-
dinová masáž již od 650 Kč,  
wellness pleti od 800 Kč. 

Více informací na FB:  
La Vie - regenerační studio. 

 Těší se Jana Novotná


